

measures taken by individual Member States in connexion with restrictive business practices and with the object of restoring the freedom of competition; and

(b) Present to the Council analyses of this information together with the proposals mentioned in paragraph 4; and

6. *Instructs* the Secretary-General to seek from any appropriate inter-governmental bodies or agencies their views as to the organization which could most appropriately implement these proposals and, in the light of those views, to make a report and recommendation at a later session of the Council.

376 (XIII). Activities of the Secretary-General under Council resolution 345 (XII) relating to the conservation and utilization of non-agricultural resources

*Resolution of 13 September 1951*⁴⁴

The Economic and Social Council

Takes note of the report⁴⁵ of the Secretary-General on activities under Council resolution 345 (XII) relating to the conservation and utilization of non-agricultural resources.

377 (XIII). International action on critical shortage of insecticides for public health purposes

*Resolution of 4 September 1951*⁴⁶

The Economic and Social Council,

Noting the resolution⁴⁷ concerning the supply of insecticides adopted by the fourth World Health Assembly on 25 May 1951,

Conscious of the danger inherent in any shortage in the supply of insecticides,

1. *Requests* the Secretary-General to establish immediately a working party consisting of not more than fifteen members and composed of technically qualified representatives designated by the governments of the major producing countries and of consuming countries, to examine the world position regarding the supply and requirements of DDT and BHC and, if a significant shortage is disclosed, to make recommendations for the alleviation of the position; and

⁴⁴ See 550th meeting of the Council.

⁴⁵ See document E/2038.

⁴⁶ See 535th meeting of the Council.

⁴⁷ See document E/2017.

coopération économique internationale en général, ainsi que sur les lois promulguées et les mesures prises par chacun des Etats Membres concernant les pratiques commerciales restrictives et tendant à rétablir la libre concurrence; et

b) Présentera au Conseil économique et social, en même temps que les propositions mentionnées au paragraphe 4, des analyses de cette documentation; et

6. *Charge* le Secrétaire général de demander aux organisations ou institutions intergouvernementales qualifiées de faire connaître leur manière de voir sur l'organisation qui permettrait le mieux de mettre en œuvre ces propositions, et, en se fondant sur les réponses reçues, d'établir un rapport et une recommandation qu'il soumettra au Conseil lors d'une session ultérieure.

376 (XIII). Mesures prises par le Secrétaire général en exécution de la résolution 345 (XII) du Conseil relative à la conservation et à l'utilisation des ressources non agricoles

*Résolution du 13 septembre 1951*⁴⁴

Le Conseil économique et social

Prend acte du rapport⁴⁵ du Secrétaire général sur les mesures prises en exécution de la résolution 345 (XII) du Conseil relative à la conservation et à l'utilisation des ressources non agricoles.

377 (XIII). Mesures internationales à prendre pour parer à la grave pénurie d'insecticides dans le domaine de la santé publique

*Résolution du 4 septembre 1951*⁴⁶

Le Conseil économique et social,

Prenant acte de la résolution⁴⁷ concernant les approvisionnements en insecticides, adoptée par la quatrième Assemblée mondiale de la santé, le 25 mai 1951,

Conscient du danger qui résulterait de toute insuffisance des approvisionnements en insecticides,

1. *Demande* au Secrétaire général de constituer immédiatement un groupe de travail de quinze membres au plus, composé de techniciens qualifiés désignés par les gouvernements des principaux pays producteurs et de pays consommateurs, pour examiner la situation mondiale des approvisionnements et des besoins en DDT et en BHC et, au cas où cet examen révélerait une pénurie importante de ces produits, pour faire des recommandations en vue de remédier à cette situation; et

⁴⁴ Voir la 550^e séance du Conseil.

⁴⁵ Voir le document E/2038.

⁴⁶ Voir la 535^e séance du Conseil.

⁴⁷ Voir le document E/2017.

2. *Further requests* that the working party shall, in view of the urgency of the problem, upon completion of its examination of the facts, submit a report of its findings, conclusions and recommendations to the Council, at the earliest practicable moment and if possible by January 1952, and that this report be distributed promptly to governments and specialized agencies without waiting for the next session of the Council.

378 (XIII). Report of the Fiscal Commission (third session)

Resolutions of 10 August 1951 ⁴⁸

A

REPORT OF THE FISCAL COMMISSION

The Economic and Social Council

Takes note of the report ⁴⁹ of the Fiscal Commission (third session).

B

INTERNATIONAL TAX PROBLEMS

I

The Economic and Social Council

1. *Takes note* of the documents ⁵⁰ prepared by the Secretary-General on the subject of international tax agreements and on the effects of taxation on foreign trade and investment;

2. *Commends* the Secretary-General for these documents; and

3. *Requests* the Secretary-General to continue this programme of study and publications in this field.

II

The Economic and Social Council,

Recognizing that in the relations between under-developed countries and countries in a more advanced state of development:

(a) International double taxation normally operates as one of the impediments to the free flow of trade and investment;

(b) The country in which income arises has, as a general principle, an undoubted right to tax that income;

(c) Therefore, the main burden of relief of double taxation must fall on the country where the income is also taxable as part of the income of a resident or national person or corporation;

(d) The conclusion of bilateral agreements has the advantage of offering scope for the more effective pro-

⁴⁸ See 496th meeting of the Council.

⁴⁹ See *Official Records of the Economic and Social Council, Thirteenth Session, Supplement No. 3.*

⁵⁰ See documents ST/ECA/Ser.C/2 and 3 and ST/ECA/1.

2. *Demande en outre* que le groupe de travail, en raison du caractère urgent de la question, et après avoir achevé l'examen des données de fait, soumette au Conseil dès qu'il le pourra, et si possible dès janvier 1952, un rapport sur les faits constatés, sur ses conclusions et ses recommandations, et que ce rapport soit adressé aussitôt aux gouvernements et aux institutions spécialisées, sans attendre la prochaine session du Conseil.

378 (XIII). Rapport de la Commission des finances publiques (troisième session)

Résolutions du 10 août 1951 ⁴⁸

A

RAPPORT DE LA COMMISSION DES FINANCES PUBLIQUES

Le Conseil économique et social

Prend acte du rapport ⁴⁹ de la Commission des finances publiques (troisième session).

B

PROBLÈMES FISCAUX INTERNATIONAUX

I

Le Conseil économique et social

1. *Prend acte* de la documentation ⁵⁰ préparée par le Secrétaire général au sujet des conventions fiscales internationales et des effets des charges fiscales sur le commerce et les investissements internationaux;

2. *Félicite* le Secrétaire général d'avoir établi cette documentation; et

3. *Prie* le Secrétaire général de poursuivre ce programme d'études et de publications.

II

Le Conseil économique et social,

Reconnaissant que, dans les relations entre les pays insuffisamment développés et les pays qui ont atteint un stade plus avancé de développement:

a) La double imposition internationale constitue habituellement l'un des obstacles au libre mouvement des échanges commerciaux et des investissements;

b) Le pays dans lequel se trouve la source d'un revenu a, en principe, le droit incontestable d'imposer ce revenu;

c) Il incombe donc principalement au pays dans lequel le revenu est également imposable comme partie du revenu d'une personne physique ou morale résidant dans ledit pays ou ayant la nationalité de ce pays, de remédier à la double imposition;

d) La conclusion d'accords bilatéraux a l'avantage de permettre l'adoption de mesures plus efficaces en vue

⁴⁸ Voir la 496^e séance du Conseil.

⁴⁹ Voir *Documents officiels du Conseil économique et social, Treizième session, Supplément N° 3.*

⁵⁰ Voir les documents ST/ECA/Ser.C/2 et 3 et ST/ECA/1.